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Høringsnotat til Forslag til Lokalplan 19.13 Mostparken 
 

Høringsperioden for lokalplanforslag 19.13 Mostparken forløb fra d. 21. november til d. 18. december 
2022. Der blev afholdt borgermøde d. 5. december 2022. 

Oversigt over forslag og bemærkninger fra høringsfase samt administrationens indstilling hertil 
Der er i høringsperioden modtaget seks skriftlige høringssvar.  

Nr.  Høringssvar fra 

1 Michael Søderlund 

2 Lars Poulsen 

3 Lasse Møller på vegne af Kvarmløse-Tølløse Vandværk 

4 Arne Nygaard på vegne af Foreningen Søgaarden 

5 Eskild Lund 

6 Lodsejer og beboere Tølløsevej 23 og Møllevej 1 

 

Nr.  

7 Notat fra borgermøde 

 

Resumeer af det indkomne samt administrationens vurdering og indstilling fremgår af skemaet nedenfor. 
De fulde høringssvar kan ses på de efterfølgende sider. Herefter fremgår notatet fra borgermødet. 

 

Nr. Afsender Resume af 
høringssvar 

Administrationens vurdering Administrationens 
indstilling 

1 Michael 
Søderlund 

1.1 I høringssvaret 
bemærkes det, at 
der bør være 
mulighed for at 
lastbiler kan vende 
og sætte vare af 
ved 
Sundhedshuset.  
 

1.2 I høringssvaret 
bemærkes det, at 
der bør være flere 
handicappladser 
ved hovedindgang 

AD 1.1  
Administrationen vurderer, at en af 
parkeringspladserne nord for  
Sundhedshuset ligger for udsat og bør 
placeres andre steder. Derudover 
vurderer administrationen, at 
lokalplanen sikrer tilstrækkelig plads 
til at der kan ske varelevering til 
Sundhedshus og restaurant. 
 
AD 1.2  
Administrationen vurderer, at der skal 
findes plads til handicapparkering og 

AD 1.1 
Administrationen 
indstiller, at 
parkeringsplads 
flyttes til Møllevej, 
hvilket ændres på 
diverse kortbilag. 
 
AD 1.2  
Placering af 
parkeringsplads til 
handicappede flyttes 
tættere på 
hovedindgang til 
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til Sundhedshus. 
Samt en ekstra 
bred 
handicapparkering
splads og 
afsætningsplads 
for sygetransport.  

 
1.3 I høringssvaret 

bemærkes det, at 
der bør findes en 
løsning for at 
ambulance ved 
akut kan holde tæt 
på 
personaleindgang. 
 

1.4 I høringssvaret 
bemærkes det, at 
der ikke er 
planlagt for 
cykelskur til 
hjemmeplejens 
cykler og 
sundhedshusets 
medarbejdere og 
patienter.  
 

1.5 I lokalplanen er 
der placeret 
parkeringspladser 
i det områder, 
hvor der i dag er 
renovation til 
sundhedshuset og 
restaurant. 
Renovation til 
restaurant og 
sundhedshus skal 
indtænkes i 
lokalplanen. 

 
1.6 Bekymring for 

parkeringssituatio
n og mangel på 
parkeringspladser 
omkring 
sundhedshuset.  

 

handicapbus tæt ved hovedindgang til 
Sundhedshuset. 
 
AD 1.3  
Administrationen vurderer, at 
ambulanceplads ikke bør reguleres af 
lokalplanen, men at der er taget højde 
for det ved disponering af arealerne. 
Administrationen vurderer, at der er 
plads til ambulanceholdeplads på 
vejen ved personaleindgangen og at 
dette kan skiltes på bygningen ved 
aftale med grundejer og bygningsejer, 
uden at det behøver at være reguleret 
i lokalplanen. 
 
AD 1.4 
Administrationen vurderer, at der i 
lokalplanen ikke er behov for 
yderligere krav til cykelparkering. 
 
AD 1.5  
Administrationen vurderer, at der er 
behov for at sikre, at håndtering af 
renovation for bygningen, hvor der er i 
dag er sundhedshus og restaurant, 
sker på en hensigtsmæssig måde og at 
der afsættes areal til renovation i 
lokalplanen. 
 
AD 1.6 
Antallet af parkeringspladser er i 
overensstemmelse med 
kommuneplanens generelle rammer 
for parkering. Der er i lokalplanen 
udlagt én parkeringsplads pr. 
etagebolig og én parkeringsplads pr. 
50 m2 butik eller erhverv. Derudover 
er der udlagt areal til 26 
parkeringspladser forbeholdt 
kommunens hjemmepleje. 
Administrationen vurderer, at antallet 
af parkeringspladser er tilstrækkeligt. 
 
AD 1.7 
Lokalplanen ændrer ikke på 
eksisterende udkørselsforhold. 
Forslag om opsætning af spejl på 
Tølløsevej reguleres ikke med 

sundhedshuset, 
ligesom der findes 
plads til en 
parkeringsplads til 
handicapbus, ved 
sundhedshuset. 
 
AD 1.3 og 1.4  
Administrationen 
indstiller at 
bemærkningerne 
ikke giver anledning 
til ændring i 
lokalplanen. 
 
AD 1.5  
Administrationen 
indstiller, at der 
udlægges areal til 
renovation for 
bygningen, hvor der i 
dag er sundhedshus 
og restaurant, 
hvilket indtegnes på 
kortbilag 5, 
anvendelsesplanen. 
 
AD 1.6, 1.7 og 1.8 
Administrationen 
indstiller, at 
bemærkningerne 
ikke giver anledning 
til ændring i 
lokalplanen. 
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1.7 Bekymring for 
udsigtsforhold ved 
udkørsel fra 
Møllevej til 
Tølløsevej. Forslag 
om opsætning af 
spejl på Tølløsevej. 

 
1.8 I høringssvaret 

bemærkes det, at 
der bør være 
bedre skiltning til 
Sundhedshuset. 
 

lokalplanen. Forslaget er sendt videre 
til kommunens afdeling for vej og 
trafik der vil lave en særskilt 
vurdering. 
 
AD 1.8 
Der er i dag skiltning til 
Sundhedscenteret fra Tølløsevej.  
Det er administrationens vurdering, at 
vejvisningsskilte ikke skal reguleres af 
lokalplanen. Vej og trafik er orienteret 
og vil lave en særskilt vurdering af 
skiltningen. 

2 Lars Poulsen 2.1 I høringssvaret 
bemærkes det, at der 
vil komme væsentlige 
indbliksgener fra 
vinduer på 1. sal mod 
naboer mod syd. 
 
2.2 Indsigelse om at 
aflyse servitut 
omhandlende 
vedligeholdelsespligt 
af beplantning.  
 
2.3 § 11.4 bør rettes, 
så det ikke bliver 
muligt at 
terrænregulering +2 
m. Der bør i stedet stå 
at der kan 
terrænreguleres med 
maksimalt -2 m. 
 

AD 2.1  
Det er administrationens vurdering at 
øjenhøjden fra 1. sal vinduer for de 4 
etagebyggerier i byggefelterne 10-13 
ligger i en højde på ca. 4,20 m over 
terræn. Gulvkoten i de nye 
etageboliger er 43,60. Dermed 
kommer koten for udsyn fra 1. sal til 
at være ca. 47,80. Området for det 
nye boligområde ligger lavere end de 
sydlige naboer. Terrænkoten for de 
sydlige naboer ligger fra 45 til 46. 
Byggefelterne for etageboligerne 
ligger i en afstand til det sydlige skel 
på minimum 4,7 m.  
Administrationen vurderer, at 
udsynshøjden fra første sal i 
etageboligerne vil ligge i et 
acceptabelt niveau i forhold til de 
eksisterende boliger mod syd. 
Derudover er der i forhold til 
høringssvar fra den tidlige inddragelse 
i fordebatten fastsat bestemmelse for, 
at der ikke kan isættes vinduer eller 
andet i 2. etage, ligesom bygningen er 
flyttet længere væk fra naboer mod 
syd. Administrationen vurderer, at der 
ikke vil være væsentlige indbliksgener 
fra de nye etageboliger mod de sydlige 
naboer, i forhold til hvad man kan 
forvente i bymæssig bebyggelse. 
 
AD 2.2  
Servitutten omhandler beplantning 

AD 2.1 og 2.2  
Administrationen 
indstiller, at 
bemærkningerne 
ikke giver anledning 
til ændring i 
lokalplanen. 
 
 
AD 2.3 
Administrationen 
indstiller, at §11.4 
præciseres, så det 
fremgår at terrænet i 
det markerede 
område på kortbilag 
7 kan sænkes med 2 
m og ikke hæves 
med 2 m. 
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mellem det nye boligområde og den 
tidligere kommunale sti, hvilket 
fremgår af kort i servitutten. Matriklen 
for den tidligere kommunale sti sælges 
til grundejer af det kommende 
boligområde. Det er administrationens 
vurdering at beplantningen ikke 
længere er nødvendig og derfor kan 
fjernes. Der er derfor ikke behov for at 
vedligeholde beplantningsbæltet, 
hvorfor servitutten kan aflyses.  
 
AD 2.3 
Det er administrationens vurdering, at 
terrænet ikke bør kunne hæves 2 
meter. Administrationen indstiller 
derfor at §11.4 ændres, så det 
fremgår at man terrænregulere med 
maksimalt -2 m i det markerede 
område på kortbilag 7.  
 

3 Lasse 
Møller, 
Kvarmløse-
Tølløse 
Vandværk 

I høringssvaret 
bemærkes det, at 
lokalplanen bør 
indeholde oplysning 
om de vilkår der 
gælder for omlægning 
at hovedvandledning 
beliggende på matr.nr. 
14bs, Tølløse By, 
Tølløse. 

Lokalplanen indeholder oplysninger 
om at der findes en 
hovedvandledning. Lokalplanen 
indeholder ikke oplysninger om, hvem 
der skal forestå omlægningen af 
hovedvandledningen.  
 
Administrationen vurderer at 
lokalplanen ikke regulere ansvar for 
flytning af ledning. 

Administrationen 
indstiller, at 
bemærkningerne 
ikke giver anledning 
til ændring i 
lokalplanen. 
 

4 Arne 
Nygaard, 
Foreningen 
Søgaarden 

I høringssvaret 
bemærkes det, at en 
bygning på nabogrund 
(Tølløsevej 35A) ikke 
er indtegnet på 
kortbilag 5. 
Det bemærkes i øvrigt, 
at hvis ikke 
bygningsreglementets 
bestemmelse §162 
om, at der ved 
udførsel af 
byggearbejder skal 
sikres at der ikke sker 
svigt på eksisterende 
konstruktioner på 
nabogrunde, så skal 
lokalplanen indeholde 

Administrationen vurderer, at 
bygningen bør være på kortbilag 5, 
ligesom den fremgår på øvrige 
kortbilag. Det er en fejl som vil blive 
rettet. Det har ingen betydning for 
lokalplanen.  
Administrationen vurderer, at 
sikringen af bygningen på 
nabogrunden varetages af 
bygningsreglementets §162. 

Administrationen 
indstiller, at 
bemærkningerne 
ikke giver anledning 
til ændring i 
lokalplanen - udover 
at den eksisterende 
bygning, der ligger 
uden for 
lokalplanområdet vil 
blive indtegnet på 
kortbilag 5. 
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en bestemmelse, der 
sikrer at bygning på 
nabogrund ikke 
beskadiges under en 
evt. nedrivning af 
flaskelagerhallen. 

5 Eskild Lund 5.1 I høringssvaret 
bemærkes det, at der 
bør stilles krav til at 
der skal være altaner, 
da det højner 
byggeriets standard. 
Bestemmelsen bør 
ændres fra at der står 
kan opsættes altaner, 
til at der står, at der 
skal opsættes altaner. 
I stueplan kan altaner 
erstattes af terrasser. 
 
5.2 I høringssvaret 
bemærkes det, at 
signaturforklaringen 
på kortbilag 7 vedr. 
lokal afledning af 
regnvand bør ændres 
fra ”må” til at der 
”skal” etableres 
regnvandslavninger og 
underjordiske 
bassiner. Som det 
fremgår nu er det 
valgfrit. 
 
5.3 I høringssvaret 
bemærkes det, at 
områderne bør gøres 
tilgængelige for alle.  
Der stilles spørgsmål 
til, hvordan 
problemstillingen 
klares i den 
sydvestlige del, hvor 
der er skal etableres 
trapper. 
 

AD 5.1  
Administrationen vurderer, at der bør 
være mere præcise krav om 
opsætning af altaner. 
 
AD 5.2  
Administrationen er enig i 
bemærkningen om, at det skal stilles 
som et krav at der skal etableres de 
nødvendige regnvandslavninger og 
underjordiske bassiner.  
 
AD 5.3  
Administrationen vurderer, at 
lokalplanen overordnet sikrer god 
tilgængelighed for alle. I områdets 
nordvestlige del er der, som 
høringssvaret også kommer ind på en 
eksisterende rampe fra Søndergade og 
ned til Centertorvet. Denne rampe 
suppleres med en trappe, der giver 
øget forbindelse mellem Søndergade 
og det nye boligområde. I den 
sydvestlige del vil der blive etableret 
en støttemur, der suppleres med en 
mindre trappe, da der vil være 
terrænforskel på etagebygningen og 
stien, der går igennem området fra 
Vestergade. Terrænet udligner sig 
langsomt mod nord, og der er dermed 
mulighed for at komme ind i området 
uden at anvende trappen.  

AD 5.1  
Administrationen 
indstiller, at 
lokalplanens 
bestemmelse om 
altaner tilpasses, så 
det fremgår, at der 
skal opsættes en 
altan for hver 
boligenhed og at der 
skal være et privat 
udeareal for boliger i 
stueetagen. 
 
AD 5.2  
Administrationen 
indstiller, at 
signaturforklaringen 
i lokalplanens 
kortbilag 7 tilpasses. 
 
AD 5.3  
Administrationen 
indstiller, at 
bemærkningen ikke 
giver anledning til 
ændring i 
lokalplanen. 
 

6 Lodsejer og 
beboere 
Tølløsevej 

6.1 I høringssvaret 
bemærkes det, at 
området vil blive 

AD 6.1 Administrationen vurderer, at 
den trafikmængde på Møllevej ikke 
øges væsentligt i forhold til den trafik, 

AD 6.1, 6.2 og 6.3  
Administrationen 
indstiller, at 
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23 og 
Møllevej 1 

påvirket af den øgede 
trafik på Møllevej, 
hvilket vil være til 
gene for de 
omkringliggende 
beboere. Det 
bemærkes, at en del af 
Møllevej er privat vej 
tilhørende Tølløsevej 
23 og Møllevej 1. Der 
stilles spørgsmål til 
miljøpåvirkningen og 
trafiksikkerheden i 
forhold til den ekstra 
trafik, som skal 
benytte Møllevej som 
adgangsvej.  
Høringssvaret foreslår, 
at adgangsvejen fra 
Tølløsevej 25 
anvendes i stedet for 
Møllevej. 
 
6.2 I høringssvaret 
bemærkes det, at 
Møllevej mod 
Vestergade betragtes 
som flugtvej / 
nødudgang, og at hvis 
man lukker den, kan 
der ske en katastrofe. I 
stedet bør vejen 
vedligeholdes bedre. 
 
6.3 I høringssvaret 
stilles følgende 
spørgsmål. 

6.3.1 Skal 
adgangsvejen 
benyttes til at 
højne 
bebyggelsespr
ocenten?  

6.3.2 På det lave 
areal løber 
der en rørlagt 
å eller hvad?  

6.3.3 Sundhedscent
eret er 

som allerede er der i dag, da 
sundhedshus og restaurant er i 
funktion og der allerede er trafik til og 
fra disse. Lukningen af Møllevej kan 
medføre at en del trafikken, der 
består af afsætning af børn til 
Sejergaardsskolen reduceres, da det 
ikke længere er muligt at køre 
igennem til Vestergade fra Møllevej.  
Området har tidligere været anvendt 
til industri- og erhvervsområde med 
dertilhørende tung trafik. Lokalplanen 
fastlægger at området fremover ikke 
kan anvendes til sådanne aktiviteter 
og dermed vil trafikken hovedsageligt 
bestå af personbiler. 
 
AD 6.2 Administrationen vurderer, at 
der er tilstrækkelige arealer og 
vejadgange til beredskabet i 
lokalplanen. Boligerne mv. ved 
Møllevej kan betjenes af beredskab på 
Møllevej. Skolen kan betjenes af 
beredskab med vejadgang fra 
Vestergade. 
 
AD 6.3 Administrationen svarer 
nedenfor på høringssvarets 
spørgsmål: 

6.3.1 Adgangsvejen benyttes ikke til 
at øge bebyggelsesprocenten. 
Adgangsvejen er valgt for at sikre en 
fordeling af trafikken i området og 
sikre at trafik til Sundhedshuset 
forsat kan trafikbetjenes på en 
hensigtsmæssig måde. 
 
6.3.2 Der løber ingen rørlagt å 
gennem lokalplanområdet. Der er 
området nedlagte ledninger til 
forsyning af drikkevand, samt til 
afløb for regn- og spildevand. 
Derudover er der nedlagt ledninger 
til el og gas. 
 
6.3.3 og 6.3.4 Der er i forbindelse 
med lokalplanen udarbejdet en 
undersøgelse af jordbunden. I 
lokalplanens afsnit om Energi og 

bemærkningerne 
ikke giver anledning 
til ændring i 
lokalplanen. 
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funderet på 
pæle så der er 
vel tale om 
blød bund? 

6.3.4 Nybyggeriet 
skal vel også 
funderes?  

 

forsyning, Regn og Spildevand er der 
et link til den geotekniske 
undersøgelse. Af den geotekniske 
rapport fremgår det blandt andet, at 
der med det aktuelle projekt for øje, 
og med jordbunds- og 
grundvandsforhold som konstateret 
kan påregnes gennemført en 
normal, direkte fundering af det 
planlagte byggeri. Fundamenterne 
vil blive placeret i såvel moræneler 
som i indbygget sand- /grusfyld. 
Dette under forudsætning af, at 
fundamentsbelastningerne stedvist 
føres ned under den øvre, stedvist 
lidt bløde zone af de lerede 
aflejringer eller, at 
fundamentsstørrelserne øges i 
områder, hvor ovennævnte 
parametre ikke er tilstede. 
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Høringssvar 1 i sin fulde længde 
 

Kære Mads 

Angående lokalplanen for ”Mostparken” i Tølløse, Input fra sundhedscenteret. 

Ingen af os fra lægehusene kunne, desværre ikke deltage i høringsmødet på Sejergårdsskolen vedrørende 
lokalplanen for Mostgrunde. Jeg har aftalt med Thomas (husker ikke efternavnet) at jeg skulle skrive denne 
mail til dig.  

Vi har kigget på plantegningen side 34 som jeg også har vedhæftet denne mail. På tegningen har jeg skrevet 
punkt 1-6 som jeg vil gå igennem nedenunder.  

 

Punkt 1. 

Hovedindgangen til sundhedscenteret Mostparken og hovedindgang til Brasserie Mosten samt 
hovedindgang for hjemmeplejen befinder sig ved punkt 1. Det er også vareindlevering hvor der dagligt 
kommer lastbiler med varer i bure og på paller.  

Ved vendeplads/afsætning omkring punkt 2 bør der være mulighed for at lastbiler skal kunne komme til at 
aflevere paller og bure og de skal have mulighed for at vende. Det er den eneste vej ind til elevatoren med 
varerne til 1. sal.   

I relation til hovedindgangen bør der være handicap-pladser da rigtig mange af lægehusets patienter ikke 
kan gå særlig langt. De kommer med rollator, stokke og kørestole. Der bør ligeledes være en ekstra bred 
handicapplads til Handicapbusser og afsætningsplads til sygetransport . En handicapplads på 
parkeringspladsen i den modsatte ende af lægehuset er slet ikke nok og alt for langt væk for de dårligt 
gående.  

Punkt 3 

Ved sundhedscentrets nordvestlige hjørne, punkt 3, har lægehuset personaleindgang, som også fungere 
som adgang for Falcks ambulancer. (Når vi har brug for en akut ambulancetransport,  skal vi ikke have dem 
igennem venteværelset af hensyn til diskretion og tavshedspligt.)  Der bør findes en løsning så ambulancen 
kan holde tæt på  og komme ind via indgangen ved punkt 3, som de kan nu.  

Punkt 4.  

Ved punkt 4 er der på nuværende tidspunkt et interimistisk cykelskur til blandt andet hjemmeplejens el-
cykler men også for hele Sundhedscenterets medarbejdere og patienter. Der blev i de oprindelige 
forhandlinger omkring Sundhedscenter Mostparken lovet et cykelskur, der skulle kunne rumme alle cykler. 
Det er ikke nødvendigt med el i cykelskuret da hjemmeplejen oplader deres batterier i huset.  

Vi kan ikke på tegningen se hvor et cykelskur er placeret i nærheden af og forbeholdt Sundhedscenteret 
Mostparken og Brasserie Mosten.  

Punkt 5. + parkering i øvrigt.  

Ved punkt 5 er der aktuelt ikke parkeringspladser men der er bygget et skur til renovation for både 
Lægehusene og Brasseriet.  
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Høringssvar 1 - forsat 
 

Fra den 31/12-2022 skal alle firmaer sortere affald som private og det vil resultere i flere affaldscontainere. 
Så dette skal og tænkes ind i lokalplanen.  

 

Vi er generelt meget bekymret for parkeringssituationen. Lægehusenes personale har brug for 15-18 
pladser og hjemmeplejens personale har i dag tiden brug ca 20 pladser til dagholdet. Hjemmeplejen har 
mange biler til erhverv og en del af dem kommer tilbage flere gange i løbet af dagen, hvor de største 
udfordringer med parkering er. De fleste af os holder i øjeblikket på byggepladsen så det går nogenlunde 
nu. Når der er flest patienter i lægehusene kan der være op til 20-30 patienter på en gang (patiener der er 
inde hos lægerne og sygeplejerskerne, patienter der venter på at komme ind og patienter der har været 
inde og venter på kørsel eller skal vente i forbindelse med behandling). 

 

Der er desværre også mange fra Sejergårdsskolen (punkt 6) der holder på den østlige side af bygning og på 
patientpladserne på den nordlige parkeringsplads.  

 

Vi er meget bekymret for udsigtsforholdene ved udkørsel fra Møllevej til Tølløsevej. Det er meget svært at 
orientere sig til højre inden man kører ud på fortovet, selv med lav hastighed. Der er meget stor risiko for 
påkørsel af gående der kommer fra stationen og går i den vestlige retning på Tølløsevej. Der bør være et 
spejl på Tølløsevej overfor udkørslen fra Møllevej.  

 

Ligeledes bør der være bedre skiltning når byggeriet er færdig.  

Adressen ”Mostparken 1” er svært at finde via gps. og kan ikke ses på google maps. Folk tror at vi ligger på 
Møllevej. Skiltning bør være bedre når det er færdig.  

 

Mvh 

Michael Søderlund 

 

Lægerne i Mostparken v/Trebbien & Søderlund 

Lægerne i Mostparken v/Laustrup & Lindquist 
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Høringssvar 1 – vedhæftet kort 
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Høringssvar 2 i sin fulde længde 
Hermed klage /indsigelse vedr. lokalplan 19.13 Mostparken, Tølløse       

Som det fremgår af vedhæftede billeder (udsnit fra Kortbilag 9)  
Vil der komme væsentlige indbliksgener fra vinduer på 1 sals niveau (mod naboer mod syd) 
Til mødet på sejergårds skolen var arkitektens begrundelse for at isætte vinduer i gavl på 1 sals niveau at 
gavlen ville virke som en voldsom flade uden disse vinduer. Der kan laves mange forskellige løsninger for at 
”bryde” denne flade . 
Desuden er det oprindeligt en Erhvervsgrund med store haller så det er vel ikke meget anderledes end det 
oprindelige udsyn . 

Der indskrives i lokalplanen at der skal opsættes 1 m hegn mellem p pladser og nye boliger for at undgå 
lysindfald fra biler på bebyggelsens egen P pladser og samtidige vil man indsætte vinduer mod naboer mod 
syd 3-4 m over have niveau. 

Der indklages ligeledes at man vil fjerne vedligeholdelses pligten lyst på matrikel 5B 

Såfremt man aflyser servitut af den 25-01-1990 nr. 1651 (Lyst på matrikel 5B) bør denne forpligtigelse 
overgå til matrikel 5 MA da disse matrikler bliver sammenlagt og ny skråning etableres. Mod syd for 
matriklerne. 

Der indklages ligeledes paragraf 11.4 (indsat og markeret med rød farve herunder)  

Der kan terrænreguleres +-2m i de markerede områder markeret på kortbilag 7  

Der burde stå : Der kan terrænreguleres op til max -2m i de markerede områder markeret på kortbilag 7  

Såfremt der reguleres + 2 m i området mod syd vil terræn nogle steder ligge højere end nabogrunde mos 
syd. 

Udsnit indsat fra lokalplan : 

§7 Bebyggelsens ydre fremtræden  

Facader  

7.1. Facader skal fremstå i teglsten, skærmtegl, naturskifer, træ eller plademateriale, der skal have 
profilering. Plademateriale må ikke være metal. 
7.1.1 Plant plademateriale kan anvendes, hvis der arbejdes med skabe variation i facaden. Det kan være 
med relief eller ved supplering med andet materiale på facaden. 
7.2 Farver på facader, vinduer, døre og bygningsdetaljer skal være i overensstemmelse med bilag 9. 
7.3 For at undgå indbliksgener, må gavle på bygninger i byggefelterne 10-13, markeret på kortbilag 5, over 
1. sal ikke have vinduer, franske døre, altaner, svalegange eller lignende.  
7.4 Der kan opsættes altaner i en bredde på op til 4 meter på facaden. Altanværnet skal fremstå med 
lodrette balustre i metal eller perforerede metalplader og være i overensstemmelse med farver på bilag 9.  
7.5 På altaner kan der påsættes håndlister i træ. 

11.4 Der kan terrænreguleres med maksimalt +-2 meter i området markeret på kortbilag 7, så det bliver 
muligt at etablere en boligvej nord for den i §11.3 omtalte støttemur. 11.5 Der kan i den eksisterende 
skråning mod nabo på Søndergade 3, ske terrænregulering på hhv. maksimalt +- 0,4 meter og maksimalt +-
4,5 meter, som angivet i kortbilag 7. Karakteren som skrånende terræn fra nabo mod syd, skal bevares i en  
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Høringssvar 2 - forsat 
 
udstrækning på minimum 6 meter fra matrikelskel for Søndergade 3. Skråningen kan bearbejdes og 
reduceres som nærmere beskrevet i redegørelsesdelen. 11.6 I forbindelse med etablering af LAR-
foranstaltninger som er angivet på kortbilag 7 og efter princip angivet i snit på bilag 9, kan terrænet 
reguleres med op til +-1,5 meter for at sikre, at en hensigtsmæssig vandafledning kan finde sted. 
Terrænregulering ifm. LAR- anlæg skal afsluttes i flade, bløde kurver med maksimal hældning på 1:5. 11.7 I 
forbindelse med Mosttorvet kan der i området markeret på kortbilag 7 og efter princip angivet i snit på 
bilag 9, ske terrænregulering på op til +-1,5 meter for at give mulighed for forskellige opholdsniveauer på 
torvet. 11.8 Terrænregulering udover ovenstående må maksimalt udgøre +- 0,5 meter i forhold til 
nuværende terræn. 

 
Med Venlig Hilsen 

Lars Poulsen 
Vestergade 48  
4340 Tølløse 
40943121 
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Vedhæftet billede 1 i høringssvar 2 

Udsnit at kortbilag 9 
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Vedhæftet billede 2 i høringssvar 2 

Udsnit 1 – terrænsnit CC 
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Vedhæftet billede 3 i høringssvar 2 

Udsnit 2- terrænsnit BB 
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Høringssvar 3 i sin fulde længde 
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Høringssvar 3 - forsat 
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Høringssvar 4 i sin fulde længde 
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Høringssvar 5 i sin fulde længde 
 

Bemærkninger til Forslag til lokalplan 19.13 Mostparken, Tølløse 

 

Generelt 

Det udarbejdede forslag til lokalplan for Mostparken er et fint forslag. 

Ros til Holbæk Kommune m.fl. 

Enkelte forslag til justeringer 

Jeg har gennemlæst forslaget og har følgende bemærkninger: 

1. Altaner 

I planens tekstdel står der en del om altaner og deres størrelse m.m., så man får indtryk af, at dette 
prioriteres højt. Men når man når frem til planforslagets bestemmelser står der i §7.4 (side 26), at ”der kan 
opsættes altaner”. 

Der bør stå, at ”der skal opsættes altaner”. 

Hvis ikke der står ”skal” er der ingen binding i paragraffen. Det mener jeg, at der skal være, da altaner vil 
være med til at højne byggeriets standart og sikre, at dette område ikke bliver til slum. Via altaner kan 
områdets beboere få adgang til luft, lys og grønne planter - også selv om de er handicappede og måske ikke 
dagligt magter at komme ned og ud i fællesområderne. 

I stueplan kan altaner erstattes af terrasser. (Franske altaner er ikke altaner). 

2. Lokal afledning af regnvand 

I §11.1 henvises der til kortbilag 7. Der skal jo sikres mod vand fra skybrud m.m., men læser man teksten på 
kortbilag 7 lyder det som om, at det er valgfrit. For her står der, at man må etablere regnvandslavninger og 
underjordiske bassiner. Der burde stå, at i de indtegnede områder skal der etableres de for området 
nødvendige regnvandslavninger og underjordiske bassiner. 

3. Trapper 

I §13.13 og §13.14 nævnes etablering af trapper, dels i områdets nordvestlige del og dels i områdets 
sydvestlige del. Under nyanlæg skal man prøve på at gøre områder tilgængelige for alle – også for folk med 
handicaps. I det nordvestlige område ved jeg godt, at der er en alternativ (og længere) sti, men hvordan 
klares problemstillingen i den sydvestlige del? 

Med venlig hilsen 

Eskild Lund 
Dalstrøget 4 
4340 Tølløse  
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Høringssvar 6 i sin fulde længde 

Vedrørende Lokalplanforslag19.13 Mostparken. 

En del af Møllevej er jo privat vej, som tilhører Tølløsevej 23 og Møllevej 1, som man vil 
benytte til adgangsvej til Sundhedscenteret,Parkeringspladser - hjemmeplejen - restauranten 
og dermed tilføre Røg - Møg - Støj - støv- Benzin og diesel os.Hvad med miljø påvirkning ? 

Derud over er der arrangerer Sejrgårdsskolen arrangementer som kan samle måske små 1000 
personer. 

Ved sådanne lejligheder er Møllevej fyldt med biler. Hvad med sikkerheden ?. 

Møllevej mod Vestergade betragtes idag flugtvej / nødudgang.Lukker man den kan der jo ske 
en katastrofe i feks. tilfælde af brand. 

I stedet burde den vedligeholdes bedre( til tider 20 cm dybe huller) 

Hvad er der i vejen for at bruge den adgangsvej fra Tølløsevej efter nr. 25 som jo hører til 
området,i lokalplanen den fører jo lige hen til parkeringen til Hjemmeplejens røde biler og 
personalets biler.Det bliver jo til en hel del trafik i løbet af døgnet. Miljøet ? 

Skal den adgangsvej bruges til at højne bebyggelses procenten.?  

På det lave af arealet løber der en rørlagt å eller hvad ?  

Sundhedscenteret ( tidligere lagerhal ) er funderet på pæle så der er vel tale om blød bund ? 

Nybyggeriet skal vel også funderes ? 

Miljømæssigt vil området vel  blive påvirket af den meget trafik med tilhørende gene for 
beboerne. 

Venlig hilsen  

Lodsejer og beboere Tølløsevej 23 og Møllevej 1  
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Nr. 7 Notat fra borgermøde 
 

Referat fra Borgermøde vedr. lokalplanforslag 19.13 Mostparken, Tølløse 
 
Mandag d. 05.12.2022 
Salen på Sejergårdsskolen i Tølløse 
 

Fremmødte til borgermødet: 
 
Repræsentanter fra Kommunalbestyrelsen: Lars Qvist (A), Kristian Timmermann (A), Ole Brockdorff (A), 
Stampe Duus (C) 
 
Fra Holbæk Kommune: Mads Sorento (planlægger), Line Daugaard (planlægger), Rasmus Uhrbrand 
Damkjær (leder for Plan og Erhverv), Kasper Enevoldsen (Chef for Vækst og Bæredygtighed) 
 
Fra Kullegaard: Nicolas Munkø, Sheila Kalsi 
 
Fra Mostparken: Christian Vesti Olsen m.fl.  
 
Ca. antal borgere: 50 
 
 

1) Velkomst og introduktion v. udvalgsformand for Plan, bolig og lokal udvikling, Lars Qvist  
 
Lars Qvist byder velkommen og introducerer de forskellige aktører, der har part i lokalplanen og projektet 
omkring Mostparken. 
  
Forhistorien for projektet gennemgås. Der har tidligere på året i april måned været afholdt et formøde, 
hvor det foreløbige projekt blev gennemgået, hvorefter borgere kunne komme med kommentarer, 
indvendinger og bekymringer omkring projektet. Disse inputs er blevet taget til efterretning og projektet er 
blevet bearbejdet efterfølgende. Derfor er det projekt, der præsenteres i aften også anderledes end 
dengang. 
Der informeres om, at præsentationen kun vil omhandle selve lokalplanen og dens indhold. Der vil ikke 
blive talt om husleje, ventelister, ejerforhold, eller andet, der relaterer sig til selve boligerne.  
   

2) Baggrund og formål med lokalplanen v. planlægger Mads Sorento 
 
Hvad er en lokalplan? 
Planlægger Mads Sorento præsenterer baggrund og formålet med lokalplanen. Først redegøres der for, 
hvad en lokalplan er, og hvad den kan. En lokalplan er en lokal lov for et afgrænset område, og er underlagt 
kommuneplanen. Lokalplanen indeholder en redegørelse for forskellige forhold, samt 
bestemmelser/paragraffer, der regulerer fremtidig anvendelse og fysiske forhold inden for området. 
Kortbilag supplerer og illustrerer bestemmelserne.  
 
Kommuneplanramme 
Området ligger inden for kommuneplanrammen 19.C01 – Tølløsevej, Mostjorden og Jernbanevej, der 
udlægger det til centerformål. Det betyder, at der kan planlægges for boliger, byparker, pladser og grønne 
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områder, samt private og offentlige kontor- og servicevirksomheder, detailhandel, liberale erhverv og 
caféer. Da der i dette tilfælde er tale om et stationsnært centerområde, skal der tilstræbes en samlet 
planlægning for at sikre en mere intensiv arealanvendelse.  
Planområdets brug gennem tiden 
Planområdets historie gennemgås. Valdemar Olsen grundlagde Mostfabrikken i 1922. Hans søn, Volmer 
Olsen, der var borgmester i Tølløse Kommune fra 1968-1975, overtog efterfølgende fabrikken. I 1990 blev 
Dansk Central Most købt af Unicad Food, der pakkede bl.a. ketchup, juice og sovs for store 
supermarkedskæder. Unicad lukkede i 2007, og siden da har grunden ligget hen som et tomt og ubrugt 
område i Tølløse.  
 
Tidsforløb 
Tidsforløbet gennemgås. Lokalplanforslaget er pt. i offentlig høring indtil d. 18. december. I denne periode 
er det muligt at komme med høringssvar til lokalplanforslaget. Den endelige vedtagelse af lokalplanen vil 
finde sted i marts 2023. 
 
Inputs fra fordebat 
Der tales om fordebatten i april måned, og hvilke inputs, der er arbejdet videre med i lokalplanforslaget.   
Forslaget om bedre udnyttelse af området var interessant, men blev vurderet som uhensigtsmæssigt, da 
der ikke var plads nok til at udfylde parkeringsbehovet.  
Der blev ved fordebatten også udtrykt bekymring omkring indbliksgener. Derfor er etagebebyggelse både 
mod Søndergade og mod sydlige naboer trukket nogle meter tilbage. Derudover må gavlene i de sydligste 
etageboliger ikke indeholde vinduer eller lignende over 1. sals højde. Da lokalplanområdet ligger lavere end 
naboer både mod syd og nord vurderes det, at der ikke vil være indbliksgener i de øvrige områder.  
I området mod Søndergade er ideen om en spunsvæg droppet, og i stedet bevares skråningen og 
beplantningen på denne. De fællesskabsorienterede aktiviteter, der i første omgang var placeret ved 
Søndergade, er også blevet reduceret og omplaceret. Der er også taget større hensyn til eksisterende 
beplantning i området.  
 
Lokalplanens formål 
Lokalplanens formål præsenteres. Formålet er at sikre udviklingen af et attraktivt centerområde i Tølløse 
bestående af nyt etagebyggeri, der tilknyttes det eksisterende Sundhedscenter og restaurant. Lokalplanen 
fastsætter også bestemmelser for bevaring af eksisterende bebyggelse, offentlige forbindelser, udformning 
af en offentlig plads, samt bestemmelser, der vedrører bebyggelsens omfang, placering og udtryk, samt 
grønne friarealer, adgangsveje og parkering inden for lokalplanområdet.  
 
Kulturhistorie 
Der redegøres for Mostparkens kulturhistoriske betydning. Lokalplanområdet er placeret i det 
bevaringsværdige kulturmiljø Tølløse Stationsby, og udgør en væsentlig del af byens industri- og 
kulturhistorie. To eksisterende bygninger, Administrationsbygningen fra 1910, samt Flaskelagerhallen fra 
1960/1970-erne, vurderes at være bevaringsværdige. Ved at bevare bygninger og strukturer i 
planlægningen, sikres området en særlig identitet, og historien om kulturmiljøets udvikling videreføres.    
 

3) Præsentation af projektet v. Kullegaard 
 
Nicolas Munkø og Sheila Kalsi fra Kullegaard præsenterer projektet og giver en indflyvning i tankerne bag 
projektets udformning.  
Området har en central beliggenhed i Tølløse, og projektet giver en unik mulighed for at åbne området op 
og sikre en åben bygningsstruktur, som bløde trafikanter får mulighed for at gå igennem, og ikke udenom 
som det er tilfældet nu. Den åbne karakter er afspejlet i placeringen af bebyggelserne og rummene 
imellem.  
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Bygninger har en maks. højde på 12,5 m. og et maks. etageantal på 3. Bygningernes udformning passer ind 
med omgivelserne med sadeltag, og materialer som tegl, træ, og naturskifer.   
De grønne udearealer har været et stort fokuspunkt for projektet. Det grønne er et gennemgående træk for 
hele området. Grønne landskabsrum indrammes af bygningerne. Regnvandshåndtering er integreret i disse 
rum i form af regnvandslavninger, der håndterer hverdagsregn, og gør på denne måde hverdagsregnen til 
en del af havebilledets æstetik. Store skybrud håndteres via underjordiske bassiner. 
Nye byrum knytter sig også til eksisterende bygninger og funktioner, bl.a. et nyt torv ved den eksisterende 
restaurant.    
 

4) Gennemgang af lokalplan 
 

Der laves en kort gennemgang af enkelte kortbilag fra lokalplanforslaget. Anvendelsesplanen viser, hvad 
udvikler må. Mange bestemmelser henviser også til dette kortbilag.  Et andet kortbilag viser trafik og 
forbindelser for området, og viser hvordan stier og veje placeres. 
 

5) Spørgsmål og debat m. Lars Qvist som ordstyrer 
 
Lars Qvist åbnede herefter som ordstyrer op for, at fremmødte kunne stille spørgsmål til lokalplanen, og 
komme med generelle kommentarer. Det opfordres til, at man sender høringssvar ind til plan@holb.dk 
 
Spørgsmål og kommentarer fra borgere: 
 
Indblik mod syd 
Spørgsmål fra borger: Det fortælles, at der ikke kan etableres vinduer i gavlen over 1. sal ved de sydligste 
bygninger. Hvad er koten i 1. sals niveau? 
Svar: Bygningens gulvkote er 43,60. 1. sal er typisk placeret 3 m. over gulvkoten. Det betyder, at koten i 1. 
sals niveau vil være ca. 46,60.    
 
Møllevej 
Spørgsmål fra borger: Vil Møllevej blive en blind vej for bilkørsel? 
Svar: Ja, Møllevej er faktisk allerede en blind vej, men der foregår alligevel gennemkørsel i dag. Planen er at 
lukke Møllevej helt af for gennemkørende bilkørsel.  
 
Buste af Volmer Olsen 
Kommentar fra borger: Overvej at flytte buste af Volmer Olsen ned i området, i og med at han har en 
betydning for området. 
 
Vejnavne 
Spørgsmål fra borger: Hvorfor har man valgt at navngive en vej for Hindbærvejen? Og hvorfor ikke navngive 
efter nogle af de personer, der har haft betydning for området? 
Svar: Det fremgår, at der før i tiden var hindbærbede langs med pågældende vej, og blev deraf i daglig tale 
omtalt som ”Hindbærvejen”. Generelt er det kompliceret at navngive veje, pladser, etc. med personnavne. 
Der er et ønske om, at vejnavne taler tilbage i historien og selve Mostfabrikken, men det kan også være 
andet end personnavne. Det kan også være navne, der belyser funktionen, f.eks. ”Æblemostvej”.  
Vejnavnene er noget som administrationen vil arbejde videre med.  
 
Tilgængelighed ved stier 
Spørgsmål fra borger: Kan det ikke være et problem for personer med rollator at bevæge sig rundt på 
slotsgrus, som det er planlagt på dele af stierne? 

mailto:plan@holb.dk
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Svar: God pointe. Skriv gerne et høringssvar omkring dette.  
 
 
Plademateriale 
Spørgsmål fra borger: Indgår metalplader som en del af bygningerne materialer? 
Svar: Muligheden for metalplader tages ud af det endelige lokalplanforslag. I stedet skal plademateriale 
være profileret eller sammen med andet materiale. Der vil være bestemmelser for, hvordan plader skal 
bruges. 
 
Varmeforsyning 
Spørgsmål fra borger: Vil der komme fjernvarme i området? 
Svar: Lokalplanen regulerer ikke varmeforsyning. Der er dialog med FORS, der er forsyningsselskab, om 
hvilke muligheder der er for fjernvarme i fremtiden. Ellers vil individuelle varmepumper muligvis være en 
løsning man ser ind i. Det bliver med stor sandsynlighed en el-båren løsning, der enten er individuel eller 
kollektiv.  
 
Parkeringsforhold 
Spørgsmål fra borger: Vil der være parkering nok ift. boliger og de forskellige faciliteter? 
Svar: Ja, der er planlagt for nok parkeringspladser til både boliger og faciliteter. Parkeringsnormen er 1 p-
plads pr. bolig, da der er tale om etageboliger. Der er som udgangspunkt udlagt fællesparkering, der 
dækker alle boligerne inden for hele området. Der er derfor ikke ”faste” p-pladser tilknyttet boligerne. 
Udover parkering for biler, er der også etableret cykelparkering med plads til 2 cykler pr. bolig. 
Parkeringspladser for hjemmeplejen ved Sundhedshuset bevares også.   
 
Påbegyndelse af byggeri 
Spørgsmål fra borger: Hvornår forventes byggeriet at gå i gang? 
Svar: Lokalplanen forventes at blive godkendt i marts 2023, så det vil formentlig først blive derefter, at 
byggeriet kan gå i gang.  
 
Fælleshus 
Spørgsmål fra borger: Kommer der et fælleshus, der er tilknyttet boligerne som man kan booke til private 
arrangementer? 
Svar: Der er ikke planlagt for et fælleshus tilknyttet boligerne. Den nordligste del af Flaskehallen, som skal 
bevares, kan bruges som fælles depot, værksted eller lignende. Men et decideret fælleshus til 
arrangementer som fødselsdage og lignende er der ikke planlagt for.  
 
Debatten afrundes af Lars Qvist.  
 

6) Afsluttende bemærkninger 
 
Lokalplanforslaget er pt i offentlig høring indtil d. 18. december 2022. Send bemærkninger til 
lokalplanforslaget skriftligt til Holbæk Kommune på plan@holb.dk – også de inputs, der er blevet nævnt til 
selve Borgermødet, så Holbæk Kommune kan lave en vurdering.   
Bemærkninger skal være modtaget senest d. 18. december 2022.  
 
Herefter behandles indkomne høringssvar, og det ses på, om der er dele af lokalplanen, der skal ændres 
inden forelæggelse til endelig politisk behandling af planforslaget. Det forventes, at den endelige 
vedtagelse af lokalplanen bliver i marts 2023.  
 
Lars Qvist runder borgermødet af, og takker for fremmøde og deltagelse på mødet. 

mailto:plan@holb.dk
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